
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  extraordinària i urgent  
Data:  24 de febrer de 2022 
Horari:  18 hores 
Lloc:  sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Manuel Galán Massanet, batle 
Maria Bel Llinàs Pastor, regidora 
Antonio Bonet Company,  regidor 
Maria Isabel Nieto Sepúlveda, regidora 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Maria Antònia Sureda Martí, regidora 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor 
Sebastián Carrió Dalmau,  regidor 
Ana María Comas Delgado, regidora 
Immaculada Moreno Mayal, regidora 
Maria Pastor Gelabert,  regidora 
Jeroni Esteva Alzamora,  regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Ratificació, si s’escau, de la urgència de la sessió. 
2. Aprovació inicial, si s’escau, de l’Ordenança municipal d’ocupació de la via pública. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Ratificació, si s’escau, de la urgència de la sessió 
 
El batle informa que la urgència d’aquest ple ve motivada perquè comença la temporada turística i 
urgeix aprovar aquesta Ordenança. 
 
Tot seguit, els reunits aproven, per unanimitat, la urgència de la sessió. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de l’Ordenança municipal d’ocupació de la via pública 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist que al BOIB núm. 66, de 26 de maig de 2016, es va publicar l’aprovació definitiva de 
l’Ordenança municipal sobre les instal·lacions i els usos comercials en les vies i els espais públics 
d’Artà, aprovada pel Ple de l’Ajuntament en la sessió de 31 de març de 2016; 
 
Vista la voluntat d’aquest Ajuntament d’adaptar l’Ordenança municipal sobre les instal·lacions i els 
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usos comercials en les vies i els espais públics d’Artà actualment en vigor a una realitat actual, molt 
diferent a la de fa uns anys, per canviar l’excessiva ocupació de la via pública per terrasses de bars, 
cafès, restaurants i comerços en general, que manlleven l’ús públic d’aquests espais, i amb la 
intenció també de no perdre el tarannà del poble; 
 
Vist que amb aquesta modificació de l’Ordenança es pretén, així, recuperar espai públic per a la 
ciutadania,  tant a carrers com a places i regularitzar els espais que se cedeixen per desenvolupar la 
seva activitat econòmica (aquesta regularització passa, també, per impulsar criteris estètics i de 
qualitat en els materials que conformen l’ocupació de la via pública, ja que el poble ha esdevingut 
una destinació per a gent d’altres pobles de l’illa i de fora d’aquesta, i s’ha de vetlar per la bona 
imatge).  
 
Vist que en data 8 d’octubre de 2021 es va iniciar el procés de consulta sobre l’ocupació de la via 
pública que l’Ajuntament pretén regular i que, posteriorment s’han duit a terme reunions amb 
diferents sectors del teixit empresarial i amb la ciutadania tant d’Artà com de la Colònia de Sant 
Pere, per exposar els problemes que es pretenen solucionar amb la iniciativa i la necessitat de la 
seva aprovació; 
 
Vist que, una vegada recollides i escoltades totes les aportacions rebudes per part d’aquesta 
ciutadania i dels sectors afectats, a partir d’aquest procés de consulta, s’ha elaborat i redactat un 
esborrany d’ordenança més adaptada a la realitat que tenim; 

 
Per tot això, es proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Aprovar inicialment l’Ordenança municipal d’ocupació de la via pública, que deroga l’Ordenança 
municipal sobre les instal·lacions i els usos comercials en les vies i els espais públics d’Artà. 
 
2. Sotmetre l’Ordenança municipal d’ocupació de la via pública a un període d’exposició pública 
per un termini de trenta dies, mitjançant un anunci publicat en el Butlletí Oficial de les Illes Balears 
i en el tauler d’anuncis de la corporació, a fi que el veïnat i les persones legítimament interessades 
puguin examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o observacions. Una vegada 
finalitzat el termini d’informació pública, resoldre les al·legacions presentades, adoptar l’acord 
definitiu que correspongui i aprovar la redacció definitiva de l’Ordenança. En el cas que no es 
presentin al·legacions, entendre definitiu l’acord provisional, sense necessitat de cap acord exprés. 
Publicar en el BOIB l’acord definitiu i el text íntegre de la modificació de l’Ordenança, que ha 
d’entrar en vigor al cap de quinze (15) dies d’haver estat publicada íntegrament en el Butlletí Oficial 
de les Illes Balears. Així mateix, notificar aquest acord d’aprovació definitiva a les persones 
interessades que haguessin presentat al·legacions. 
 
3. Concedir audiència prèvia a totes les associacions veïnals i de defensa de les persones 
consumidores i usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el Registre 
Municipal d’Associacions Veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la 
disposició.>> 
 
A més, el batle agraeix al personal tècnic de l’Ajuntament la seva col·laboració en la redacció 
d’aquesta Ordenança. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, considera que les terrasses eren un descontrol total abans de la 
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pandèmia. Opina que és molt necessària l’Ordenança; diu que és una Ordenança molt treballada, 
consensuada i debatuda per tots els grups polítics. Considera que és una millora i diu que hi votarà a 
favor. 
 
La portaveu d’El PI, Sra. Sureda, diu que varen demanar disculpes a la ciutadania perquè 
consideren que hi va haver una mica de deixadesa, en aquest tema. Una vegada acabada aquesta 
època de la pandèmia, diu l’esmentada portaveu, han treballat en aquest tema. Explica que hi ha una 
sèrie de punts que venen reglats per normativa superior. Opina que és important aprovar 
l’Ordenança i, després d’un any, es podrà modificar si hi ha qualque cosa a modificar. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, opina que, després de la pandèmia, s’ha d’ajudar al màxim totes les 
persones que tenen un negoci. Diu que ha estat una Ordenança molt desitjada per tots els partits 
polítics. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, destaca una sèrie de punts d’aquesta Ordenança en la seva 
intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<- S’ha fet una adequació (necessària) a la normativa vigent d’accessibilitat i eliminació de 
barreres arquitectòniques. Ara tenim una banda del carrer, aferrada a les façanes, lliure d’obstacles 
per a vianants, no només per a aquells que puguin tenir dificultats especifiques d’accessibilitat, sinó 
també per a les persones grans i les que empenyen un infant dins un cotxet, etc. 

 
- S’ha donat preferència al manteniment lliure d’ocupació de determinats espais emblemàtics i 
singulars del poble, com ara la façana de Na Batlessa i els seus jardins i la plaça de l’Aigua, 
elements que quedaran destacats en el paisatge urbà d’Artà. Recobren el protagonisme que 
mereixen.  

 
- S’ha incorporat l’ordenació dels patis interiors de Sant Salvador, de manera que el seu ús pugui 
quedar regulat com la resta d’espais per als quals es demana permís d’ocupació. 
 
- Al passeig Marítim de la Colònia queda ben definida la possibilitat d’ocupació màxima de les 
terrasses i queda lliure el pas de vianants per la vorera de la mar, aferrat al banc corregut que, per 
cert, en cap cas no podrà ser ocupat amb taules i cadires. 

 
- Quant a la quantitat d’estris que algunes tendes i comerços treuen al carrer, consideram molt 
encertat limitar-ho a un element, tant per recuperar l’espai lliure al carrers per al vianant com per 
projectar una imatge de poble i de negocis de qualitat. La imatge diària de tot el carrer com un 
mercat no és el que Artà vol mostrar. 
 
Algunes ombres que destacaríem, i que nosaltres plantejàvem que no han quedat recollides fruit de 
la negociació i la força política de cada partit:  
 
1. Tot i que a les fitxes dels espais singulars es dibuixen unes ocupacions potencials que no tenen 
per què fer-se efectives, en el cas del passeig Marítim de la Colònia ens preocupa la possibilitat que 
s’ocupi de terrasses tot l’espai potencialment ocupable. Pensam que el paisatge de primera línia de 
la mar, tal com avui el coneixem, quedaria compromès i degradat.  
 
2. Quant a la recollida dels elements de mobiliari, hauríem preferit que fos de recollida diària. Ha 
quedat en 7 dies, que acceptam que és un avenç si ho comparam amb el punt de partida. 
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3. Per últim, lamentam la incorporació final de les estufes d’exterior, ja que suposen, per a 
nosaltres, una forta contradicció amb els compromisos que Artà ha pres una i altra vegada amb el 
medi ambient: Agenda 2030, Slow City, Pacte de batles i batlesses, mocions de lluita contra el 
canvi climàtic, etc. Pensam que, a una illa mediterrània, aquest element era perfectament 
prescindible. En tot cas, la nostra esperança és que, com més aviat millor, legislació supramunicipal 
ens obligui a eliminar-les.  
 
Per últim ja, volem agrair la participació de les persones que han fet propostes per escrit o 
directament a les reunions que s’han organitzat, també la feina dels tècnics, tants dels redactors  
com dels propis de la casa, ja que ha estat una feina llarga, diverses vegades interrompuda i represa 
per motiu de la Covid-19.>> 

 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar inicialment l’Ordenança municipal d’ocupació de la via pública, que deroga l’Ordenança 
municipal sobre les instal·lacions i els usos comercials en les vies i els espais públics d’Artà. 
 
2. Sotmetre l’Ordenança municipal d’ocupació de la via pública a un període d’exposició pública 
per un termini de trenta dies, mitjançant un anunci publicat en el Butlletí Oficial de les Illes Balears 
i en el tauler d’anuncis de la corporació, a fi que el veïnat i les persones legítimament interessades 
puguin examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o observacions. Una vegada 
finalitzat el termini d’informació pública, resoldre les al·legacions presentades, adoptar l’acord 
definitiu que correspongui i aprovar la redacció definitiva de l’Ordenança. En el cas que no es 
presentin al·legacions, entendre definitiu l’acord provisional, sense necessitat de cap acord exprés. 
Publicar en el BOIB l’acord definitiu i el text íntegre de la modificació de l’Ordenança, que ha 
d’entrar en vigor al cap de quinze (15) dies d’haver estat publicada íntegrament en el Butlletí Oficial 
de les Illes Balears. Així mateix, notificar aquest acord d’aprovació definitiva a les persones 
interessades que haguessin presentat al·legacions. 
 
3. Concedir audiència prèvia a totes les associacions veïnals i de defensa de les persones 
consumidores i usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el Registre 
Municipal d’Associacions Veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la 
disposició. 
 
 
Acords 
 
1. Aprovar, per unanimitat, la urgència de la sessió. 
 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Aprovar inicialment l’Ordenança municipal d’ocupació de la via pública, que deroga 
l’Ordenança municipal sobre les instal·lacions i els usos comercials en les vies i els espais públics 
d’Artà. 
2.2. Sotmetre l’Ordenança municipal d’ocupació de la via pública a un període d’exposició pública 
per un termini de trenta dies, mitjançant un anunci publicat en el Butlletí Oficial de les Illes Balears 
i en el tauler d’anuncis de la corporació, a fi que el veïnat i les persones legítimament interessades 
puguin examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o observacions. Una vegada 
finalitzat el termini d’informació pública, resoldre les al·legacions presentades, adoptar l’acord 
definitiu que correspongui i aprovar la redacció definitiva de l’Ordenança. En el cas que no es 
presentin al·legacions, entendre definitiu l’acord provisional, sense necessitat de cap acord exprés. 



5 
 

Publicar en el BOIB l’acord definitiu i el text íntegre de la modificació de l’Ordenança, que ha 
d’entrar en vigor al cap de quinze (15) dies d’haver estat publicada íntegrament en el Butlletí Oficial 
de les Illes Balears. Així mateix, notificar aquest acord d’aprovació definitiva a les persones 
interessades que haguessin presentat al·legacions. 
2.3. Concedir audiència prèvia a totes les associacions veïnals i de defensa de les persones 
consumidores i usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el Registre 
Municipal d’Associacions Veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la 
disposició. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 


